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گــروه فرهنگ و هنــر- فیلم 
سینمایی »لایه های دروغ« به کارگردانی 
و نویسندگی رامین سهراب است. این 
فیلم در بخش سودای سیمرغ چهلمین 
جشنواره فیلم فجر حضور دارد که از ۱۲ 
تا ۲۲ بهمن به دبیری مسعود نقاش زاده 
برگزار خواهد شد. رامین سهراب، نادر 
فلاح، کامران تفتی و ارسلان قاسمی از 
جمله بازیگــران ایرانی فیلم »لایه های 
دروغ« هستند. این فیلم نخستین پروژه 
همکاری ســینمایی بین ایران و فنلاند 
محسوب می شــود. باتوجه به نزدیک 
شــدن به جشــنواره ملی فیلم فجر با 
رامین سهراب، کارگردان فیلم اولی این 
جشــنواره گفتگویی انجام شده که در 

ادامه می خوانید: 
در ابتــدا کمــی از خودتان 
بگویید. از چه ســالی فعالیت در 
هنر به خصوص مدیوم سینما را 

آغاز کردید؟ 
در کودکی ورزش رزمی را شروع 
کــردم. در همان زمان همراه خانواده به 
فنلاند مهاجــرت کردیم. پس از مدتی 
هم به امریکا رفتم. همه تلاشــم در این 
سال ها این بود که روزی به ایران برگردم 
و فیلم بســازم و کارهای بزرگ انجام 
دهم. تمام ســال های عمرم را در خارج 
از ایران بــودم؛ به همین دلیل صحبت 
کردن به زبان فارسی برایم سخت است 
و نمی توانم متن های فارسی را بخوانم و 
بنویسم. همیشه قصد داشتم تا بنیان گذار 
فیلم های بین الملل در ژانر اکشن باشم. 
اســتعداد این کار را ایرانی ها دارند تنها 

تهیه کردن آن دشوار است. 
فیلــم ســینمایی »لایه های 
دروغ« روایت گر چه ســوژه ای 

است؟ 
ایــن فیلــم روایت گــر زندگی 
یک آتش نشــان اســت که در در یک 
ســانحه جان فردی را نجات می دهد و 
اتفاق هایــی پس از ایــن ماجرا برای او 

رخ می دهد. آتش نشان ها به دلیل کاری 
که انجام می دهند در ذهن مردم قهرمان 
هســتند و به این موضوع در فیلم اشاره 
کردیم. به خوبی یادم است که در کودکی 
با جمشید هاشم پور در فیلم »یاران« بازی 
کردم و در این سال ها وجود قهرمان در 
فیلم ها کمرنگ شده و تلاش کردم اثری 
بســازم که در آن عنصر قهرمان وجود 
داشته باشد. چه کسی دوست ندارد که 

سرزمین خودش قهرمان داشته باشد؟ 
در فیلــم »لایه هــای دروغ« 
بازیگــران ایرانــی و فنلانــدی 
حضور دارنــد. چطــور به این 
انتخــاب و چینــش بازیگــران 

رسیدید؟ 
بازیگران فیلم را طی کار انتخاب 
کردم. همــکاری بازیگــران ایرانی و 
فنلاندی در پشــت صحنــه و جلوی 
دوربین بســیار خوب بود. نکته حائز 
اهمیــت برای من ایــن بود که فیلم من 
هنرپیشــه ستاره نداشــته باشد و مردم 
برای تماشای خود فیلم به سینما بیایند 
نه بازیگــران. به همین دلیل بازیگرانی 
را در »لایه هــای دروغ« اســتفاده کردم 
که چهره نباشــند. برای من مهم بود که 
بازیگران، بازی خوبی داشــته باشند و 
به سبک بین المللی ایفای نقش کنند تا 
فیلم در ایران و کشــورهای دیگر موفق 
باشد. از ترکیب بازیگران راضی هستم 

و همکاری خوبی داشتیم. 
نام شــما در لیست بازیگران فیلم 
»لایه های دروغ« اســت. آیا شما 

جزو بازیگران فیلم هستید؟ 
بلــه، نقــش اصلــی را در فیلم 

»لایه های دروغ« داشتم. 
پس در فیلم هم مقابل دوربین 
حضور داشتید و هم مهره اصلی 
در پشــت دوربین بودید. تجربه 
همزمانی بازیگری و کارگردانی 

چطور بود؟ 
از کودکــی کار بازیگری را آغاز 

کــردم اما زمانــی کــه در فیلمی هم 
بازیگری و هم کارگردان، باید اطلاعات 
دقیقــی از ایــن که چه چیــزی از یک 
ســکانس می خواهی را داشته باشید. 
اگر کارگردان اعتماد به نفس این کار را 
داشــته باش، می تواندو موفق هم ظاهر 
شود. همیشه علاقه داشتم تا در فیلمی 
که می ســازم، جلوی دوربین هم باشم. 
این موضوع ویژگی مثبتی هم داشــت؛ 
زیرا می توانستم حس ها را حین بازی با 

بازیگران بهتر دربیاوریم. همچنین در این 
اثر با بازیگران تعامل بهتری هم داشتم. 

چند سال پیش خبرهای تولید 
فیلم »لایه های دروغ« منتشر شد. 
علت این تاخیر چندســاله برای 
حضور در جشــنواره ملی فیلم 

فجر و اکران آن چه بود؟ 
تولید فیلم را در ســال ۱۳۹۷ آغاز 
کردیم و در زمان فیلمبرداری پای من از 
چند جا شکست. برای عمل کردن پا، به 

فنلاند بازگشتم و فیلمبرداری را متوقف 
کردیــم. به دلیل اینکــه ژانر »لایه های 
دروغ« اکشــن و سکانس های سنگینی 
دارد، تا زمان بهبودی صبر کردیم. ضمن 
آن که تمام کارهای بدلکاری را در فیلم 
خودم انجام دادم. پس از آن هم ماجرای 
کرونا پیش آمد و سفر کردن دشوار شد. 
به دلیل شــیوع ویروس کرونا هم تولید 

فیلم کمی عقب افتاد. 
فیلــم »لایه هــای دروغ« با 
حمایت بنیاد ســینمایی فارابی 
ساخته شده اســت. این اتصال 
بین شما و بنیاد سینمایی فارابی 
چطور شکل گرفت؟ چقدر از شما 

برای ساخت اثر حمایت کردند؟ 
بنیاد ســینمایی فارابی بسیار برای 
ســاخت »لایه هــای دروغ« حمایت 
کــرد. ژانر فیلم مــا جدید بود و من هم 
در ایران فیلم اولی به حســاب می آیم و 
کسی شناختی نســبت به من نداشت. 
به همین دلیل دست تنها ساختن چنین 
فیلمی دشــوار بود. اگر قصد ســاختن 
فیلم آپارتمانی داشتم، حمایت کردن از 
سمت ارگانی، چندان اهمیت نداشت؛ 
امــا »لایه هــای دروغ« ویژگی هایــی 
متفاوت داشــت. بنیاد سینمایی فارابی 
به منِ فیلمســاز جدید شانس دادند و 

همکاری خوبی شکل گرفت.
ژانر اکشن در سینمای ایران 
از جمله ژانرهــای مهجور مانده 
اســت. ســاخت فیلمی از جنس 
اکشــن دغدغه شــما بوده یا به 

دنبال نوآوری بودید؟ 
از ۴ سالگی ورزش رزمی را شروع 
کردم و حدودا ۳۰ سال است این ورزش 
را ادامه دادم. در ســینمای هالیوود هم از 
آن تاثیر گرفتم و با بســیاری از افراد در 
این حوزه کار کردم. به ژانر اکشن علاقه 
دارم و همواره قصد داشتم برای سرزمین 
خــود کاری انجام دهم و این نتیجه آن 
اولیــن فیلم بین المللی ایــران در زمینه 

اکشن شد. 
فیلم »لایه های دروغ« چقدر 
با فیلم های بین المللــی در ژانر 

اکشن تطابق دارد؟ 
هــدف اصلــی من این بــود که 
»لایه هــای دروغ« را با اســتانداردهای 
جهانی بســازم و به همیــن دلیل گروه 
خارجی را وارد کار کردم. فیلم اکشــن 
ویژگی ها و فرمول هایی خاصی دارد که 
بدون شــناخت نمی توان آن را ساخت 
وگرنه در تمام این سال ها در ایران فیلم 
اکشن می ساختند. چندین سال است که 
این فرمول ها را تمرین کردم و نتیجه آن 
را روی »لایه های دروغ« پیاده کردم. در 
خارج از کشور که به برخی از افراد فیلم 
را نشان دادیم از این که این فیلم در ایران 

ساخته شده، بسیار متعجب شدند. 
باتوجه به اینکــه روزهای 
کمی تا شروع جشنواره ملی فیلم 
فجر باقی مانده اســت، »لایه های 
دروغ« در چه مرحله ای قرار دارد؟ 
اکنــون در تلاش هســتیم تا فیلم 
را برای نمایش در جشــنواره ملی فیلم 
فجر آماده کنیــم. کارهای رنگ، نور، و 
صدا تمام نشــده است و در مرحله پس 
تولیــد قرار داریم. هایــده صفی یاری 
)تدوین گــر( در تدوین کار به کمک ما 

آمدند تا زودتر فیلم آماده شود. 
پیش بینی تان برای حضور 
در جشــنواره ملــی فیلــم فجر 

چیست؟ 
تا به حال در این جشنواره حضور 
نداشتم و »لایه های دروغ« نخستین فیلم 
من در جشــنواره ملی فیلم فجر است. 
برای من اتفاق بســیار بزرگ است و هر 
اتفاقی هم بیفتد، خداوند را شکر می کنم. 
آرزوی من همین است که فیلم را مردم 
تماشا کنند و من به چنین درجه ای برسم 
که بتوانم فیلم استاندارد و قابل قبولی را 
به مخاطبان سینمای اکشن در ایران ارائه 

دهم.

همراه با فیلم های جشنواره فجر چهلم؛

برای رسیدن به استاندارد جهانی در 
»لایه های دروغ« از گروه تولید خارجی 

استفاده کردم
کارگردان فیلم سینمایی »لایه های دروغ« اعتقاد دارد این فیلم، نخستین فیلم بین المللی ایران در ژانر اکشن است 

و فیلم مطابق با استانداردهای جهانی ساخته شده است.

 

گروه فرهنــگ و هنر-مادر  
بودن را می توان پاک ترین و مقدس 
تریــن وظیفه ای دانســت که به زن 
ها محول می شــود. مادران در طول 
تاریخ همــواره مهمترین تاثیر را بر 
قلب و روح فرزندانشان گذاشته اند.
نقش مادر در جامعه همیشــه مورد 
تکریم و توجه ویژه ای بوده اســت. 
در آثار هنری نیز از قرون وســطی تا 
زمان کنونی، مادران یکی از ســوژه 

های مهم محسوب می شده اند.
تابلوهای بی شماری با موضوع 
مادر در ســبک های مختلف هنری 
از جمله امپرسیونیســم و کوبیسم 
ترســیم شده اســت. در هر کدام از 

سبک های مختلف، جوهره اصلی 
مشــترک است و آن عشق پاک مادر 

به فرزند است.
در ادامه ایــن گزارش، با چند 
تابلو با موضوع مادر آشنا می شوید:
تابلوهایــی با موضــوع مهر 
مــادری از آغاز قــرن هجدهم، به 
شــکلی واقع گرایانه ترســیم شده 
انــد از جمله این آثــار تابلویی از 
یک مادر و فرزنــدش اثر لئون ژان 
باسیل پرو، نقاش فرانسوی )۱۹۰۸ 
ـ ۱۸۳۲( اســت. این تابلو تصویری 
واقع گرایانــه از یک مادر به همراه 

کودکش را نشان می دهد. 
مادر درحال بوســیدن کودک 

است در حالی که لوازم بافتنی و نخ 
کنار دســتش قرار گرفته و در حال 

بافت لباسی برای کودکش است.
در قرن ۱۹ و دوره ویکتوریایی 
در اروپــا، مادران ناچار می شــدند 
فرزنــدان خود را به طور غیرقانونی 
بــه دنیــا آورده و بعد بــه اجبار به 
بیمارستان های تخصصی کودکان 

بسپارند. 
این بیمارســتان هــا اینگونه 
نــوزادان را برای خدمت و بیگاری 

در آینده بزرگ می کردند.
همین موضوع سوژه برخی از 
نقاشــان آن دوره بوده است. یکی از 
تابلوهایی که با این موضوع ترسیم 

شده تابلو زیر اثر هنری نلسون اونیل  
)۱۸۸۰ـ ۱۸۱۷( است.

در ایــن تابلو چهــره زنی که 
نوزادش را مقابل بیمارستان گذاشته 
و بــا او خداحافظی می کند، بیانگر 
رنج و اندوهی است که مادران در آن 

شرایط متحمل می شده اند.
تابلوی زیر به نام »مرد در دریا« 
اثر ونســان ون گوگ یکی از آثاری 
اســت که به طور ویژه به نقش مادر 
مــی پردازد. هر چند نامش در ظاهر 
کمی عجیب و بی ارتباط اســت اما 
نام این اثر به مادری تنها و رنج دیده 
اشاره دارد که نوزادی را  بغل گرفته 
و پــدر نوزاد صیاد بوده و در دریا به 

ســر می برد و مادر تنها با فرزندش 
نشســته است. این نقاشی مربوط به 

سبک امپرسیونیسم است.
مکتب کوبیســم از ابتدای قرن 

بیســتم با زیر پا گذاشتن بسیاری از 
قوانین و قواعد طراحی پا گرفت و 
پابلو پیکاسو یکی از پیشگامان این 

سبک است.

پیکاســو ده ها اثــر با موضوع 
مادر به ســبک های گوناگون دارد. 
یکی از آنها تابلو مادر و کودک است 
که در ســال ۱۹۲۱ ترسیم کرده. این 

نقاشی بدن انسان را در پس زمینه ای 
غیرواقعی ترسیم کرده و احساسات 
مادر نسبت به کودکش را در اولویت 

قرار داده است.

گروه فرهنگ و هنر-  فیلمبرداری 
فیلم سینمایی »پیرپسر« به کارگردانی 
اکتای براهنی با بازی حامد بهداد و لیلا 

حاتمی اتمام رسید.
آخرین ســکانس فیلم سینمایی 
پیرپســر ثبــت شــد. بدین ترتیــب 
فیلمبرداری تازه ترین فیلم اکتای براهنی 
که در شــهریور ماه کلید خورده بود، به 
اتمام رسید. تدوین این فیلم سینمایی 
که توسط هایده صفی یاری مدتی پیش 

آغاز شده بود همچنان ادامه دارد.
پیرپســر دومین فیلم ســینمایی 
اکتای براهنی در مقام کارگردان است. 
او ایــن اثر را با فیلمنامه ای به قلم خود 
و بــا تهیه کنندگی بابــک حمیدیان و 

سرمایه گذاری ارسلان براهنی جلوی 
دوربین برده اســت.  حامد بهداد، لیلا 
حاتمی، حسن پورشــیرازی، محمد 
داوودنژاد،  محمدرضــا  ولی زادگان، 
رضا رویگری و فهیمه رحیم نیا و بابک 
 حمیدیان بازیگران این فیلم سینمایی 
هستند.دیگر بازیگران این فیلم سینمایی 
می توان به  وحید قاضی زاهدی، علی 
رحیمی، میلاد معیری، هژیر ســام، 
امید محمــدزاده، وحید رحمتی، 
شقایق فریادشیران، آرش آقابیک، 
مهسا باقری، میثم غنی زاده، مهری 
کاظمــی، آذر محمــدی، محمد 
رضایی،  غلام علــی  برنج پــور، 
عباس پرنیانی اشاره کرد. ازجمله 

عوامل فیلم سینمایی پیرپسر می توان 
به مدیر فیلمبرداری: ادیب ســبحانی، 
طراح گریم: بابک اســکندری، طراح 
صحنه: آناهیتا تیموریان، طراح لباس: 
آزاده قوام، صدابردار: وحید مقدسی، 

برنامه ریز و دستیار اول کارگردان: علی 
جناب، منشی صحنه: گلنوش انتظامی 
و فائزه فرزام، مدیر تولید: وحید رحمتی 
و مهدی چراغی، گــروه  کارگردانی: 
آرش جمشــیدی، نگار بالش آبادی، 
علــی رحیمــی، ســعید شــجاعی، 
نادیاب  دســتیاراول فیلمبردار: بهمن 
- ســعید کرمی، مجری نور: مصطفی 
صادقی، دســتیاران نور: رضا خداداد، 
بهزاد کردستی، بنیامین مهدی زاده مقدم، 
علی نــوری، ســحرصارمی، مهدی 
الله بخشی، هادی موحدی اصل، سعید 
حاتمــی، نوید عبدی، اپراتور دوربین: 
مهرداد کاظمی و حسین عسگری، 
اســتدیکم من؛ امیر کتب زاده، 

مجریــان گریم: رضا باباپور، فرشــته 
گــودرزی، نادر ناصرزاده، دســتیاران 
گریم: فرید ایمانی، اســماعیل هادی، 
دستیاران صدابردار: جواد جهانگیری، 
محسن پرهیزکاری، دستیاران صحنه 
و دکــور: محمــد ملازینل، مســعود 
خوانــی، مدیرصحنه: افشــین ثابت، 
دستیاران لباس: ماندانا مرادقلی، ریحانه 
نعمت الهی، آرزو رزازان، مدیرامورمالی: 
نسترن عشــرتی، فیلمبردار و مستند 
پشــت صحنه: علی اصغری و مهدی 
وثوقی، دستیار تدوین: سروش طلائی، 
جلوه های ویژه میدانی: آرش آقابیک، 
جلوه های ویژه بصری: ســینا قویدل 

اشاره کرد.

گروه فرهنگ و هنــر- دنیای 
هیولایی گودزیــلا که تا به حال روی 
پرده های ســینما بود حالا قرار است 
در یک همــکاری بزرگ وارد صفحه 
کوچک هم بشود تا نبرد بین غول های 

برنامه های آنلاین را داغ تر کند.
اپل تی وی پلاس با اســتودیوی 
لجندری شریک شــده تا یک سریال 
لایو اکشن اوریجینال بر پایه گودزیلا 

و کایجوها بسازد.
این ســریال توسط کریس بلک 

تهیه می شــود که ســازنده ســریال 
»پیشــتازان فضا: اینترپرایز« و سریال 
»دورافتاده« رابــرت کرکمن بود. مت 
فرکشــن که بیشتر از همه به خاطر آثار 
برنده جوایــز مختلف خود در عرصه 
کمیــک بوک ها از جملــه »هاک آی« 
مارول کمیکس شناخته می شود، دیگر 

تهیه کننده سریال خواهد بود.
لجنــدری از فیلم ســال ۲۰۱۴ 
»گودزیلا« مشغول ساخت فیلم هایی 
درباره دنیای این هیولاها بوده اســت. 

بعد از فیلم اول، این شرکت یک دنیای 
ســینمایی هیولایی درســت کرد که 

کونگ و تایتان ها هم به آن راه یافتند.
فیلم هــای این دنیای ســینمایی 
شــامل »کونگ: جزیره جمجمه« سال 
۲۰۱۷، »گودزیــلا: ســلطان هیولاها« 
سال ۲۰۱۹ و »گودزیلا مقابل کونگ« 
سال ۲۰۲۱ می شود. روی هم رفته آنها 
نزدیک به ۲ میلیارد دلار در باکس آفیس 

جهانی فروخته اند.
به گفته اپل، داستان سریال جدید 

پس از نبــرد بزرگ بیــن گودزیلا و 
تایتان ها به وقوع می پیوندد که ســان 
فرانسیســکو را تخریب کرد و به همه 
نشان داد هیولاها واقعی هستند. داستان 
آنها درباره یک خانواده است که رازهای 
دفن شده اش را کشف می کند و متوجه 
ارتباطش با سازمان »مانارک« می شود 

که کارش شکار هیولاهاست.
این ســریال جدیدترین ورودی 
علمی تخیلی در مجموعه استریمرهایی 
اســت کــه می خواهنــد محتــوای 

منظره محور بیرون دهند. اپل از همین 
حالا سریال »بنیاد«، درام علمی تخیلی 

»اشغال« و سریال آخرالزمانی »ببین« با 
بازی جیسون موموآ را در برنامه دارد.

گــروه فرهنــگ و هنــر- 
متخصصــان مرمت آثار هنری اعلام 
کردند اثر مشهور »میکل آنژ« به دلیل 
نقصی که در سنگ مرمر وجود داشت 

ناتمام رها شده بود.   
متخصصــان در جریان مرمت 
مجسمه مشهور »سوگواری بر پیکر 
مســیح«  اثر »میکل آنژ« دریافتند تکه 
ســنگ مرمری که برای ساخت این 
مجسمه مورد استفاده قرار گرفته بود، 
نقایصی داشته است و به همین دلیل 

کارشناسان معتقدند علت ناتمام رها 
شدن این مجسمه توسط »میکل آنژ«  

ایرادات سنگ بوده است.
در این مجسمه مسیح )ع(، مریم 
مقدس )س(، مریم مجدلیه و یک مرد 
پس از پایین آوردن پیکر مسیح )ع( از 
صلیب به تصویر کشیده شده است. 

گمان مــی رود چهره مردی که 
در این مجســمه وجود دارد،  چهره 
خــود »میکل آنژ« باشــد. در جریان 
این پروژه مرمت مشــخص شد در 

این تکه سنگ مرمر ۲۷۰۰ کیلوگرمی 
 رگه ها و ترک های ریز متعددی وجود 

دارد. 
بر اساس بیانیه متخصصان، این 
موارد می توانند دلیل تصمیم »میکل 
آنژ«  برای توقف روند ســاخت این 

مجسمه باشند.
»میکل آنژ«  در ابتدا قصد داشت 
این مجسمه را در کنار مقبره خودش 
قرار دهد اما فقط چند ســال پس از 
آغاز روند تراشیدن این مجسمه یعنی 

در حوالی ۱۵۰۰ میلادی، این هنرمند 
۷۵ ساله تصمیم گرفت این شاهکار را 
رها کند و آن را به عنوان هدیه به یک 
خدمتکار بدهد. این خدمتکار بعدها 

مجسمه را به یک بانکدار فروخت.
متخصصان مرمت نتوانســتند 
هیــچ اثــری از ضربات شــدید و 
محکــم چکش پیدا کننــد؛  بنابراین 
می توان استنباط کرد فرضیه مشهور 
تلاش »میکل آنــژ«  برای نابود کردن 
این مجســمه بر اثر ناامیدی صحیح 

نیســت.این پروژه مرمت در ســال 
۲۰۱۹ آغاز شد اما چندین بار به دلیل 

 همه گیــری ویروس کرونــا با وقفه 
مواجه شد.

رنج مادر در تابلوهای نقاشی

پایان »پیرپسر« با  حامد بهداد و لیلا حاتمی

هیولاها به صفحه تلویزیون می آیند؛اپل سریال گودزیلا را می سازد

راز مجسمه ناتمام »میکل آنژ« مشخص شد

گروه فرهنگ و هنر-قباد شیوا، فرزاد ادیبی و امیر اسمی که پوسترهای چهلمین 
جشــنواره تئاتر فجر داوری را داوری کرده اند، از ویژگی پوســترهای این رویداد به 
عنوان ویترین تئاتر کشور می گویند.مسابقه و نمایشگاه پوستر تئاتر امسال جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر نیز چون دوره های گذشته، با هدف کمک به ارتقای سطح کیفی 
طراحی پوستر تئاتر و همراهی هنرمندان تئاتر و هنرهای تجسمی، برگزار می شود. 
»قباد شیوا« یکی از داوران بخش پوستر این دوره جشنواره درباره ویژگی این آثار به 
ایلنا می گوید: با توجه به تنوعی که در بخش پوستر داریم، در این دوره با آثار متعدد و 
متنوعی روبرو بودیم.  همواره براین باور هستم، پوسترهایی که توسط گرافیست های 
هر سرزمینی طراحی می شوند باید مولفه بومی بودن در آن ها لحاظ شود. من تعصب 
عجیبی روی ایرانی بودن دارم و متاسفانه باید بگویم در آثاری که در این دوره داوری 
کردم، ویژگی ایرانی بودن در آن ها نمود کمرنگی داشت.  شیوا با تاکید بر اینکه »امروز 
بیشتر طراحان گرافیک، پوسترهایشان را با ابزار و برنامه های دیجتال خلق می کنند و 
متاسفانه دیگر تعلق خاطری برای خلق اثر به صورت دستی ندارند« یادآور می شود: 
در این دوره نیز سهم پوسترهایی که دستی خلق شده بودند، انگشت شمار بود. این 
گرافیست پیشکسوت با اشاره به حضور پر رنگ و تاثیرگذار تکنولوژی در عرصه 
گرافیک می گوید: این موضوع تاثیر ســویی بر گرافیک یک سرزمین می گذارد و از 
حس و حال و طراوات کارها می کاهد. شیوا با اشاره به اینکه هنوز بیشتر پوسترهایی 
که توسط گرافیست های لهستانی خلق می شوند، به صورت دستی اجرا می شوند، 
تصریح می کند: این موضوع از نقاط قوت و تمایز پوســترهای لهستانی است. این 
گرافیست پیشکسوت ادامه می دهد: من نگاه خاصی نسبت به پوستر و ارزش های 
هنری آن دارم و باید بگویم که متاســفانه در این دوره؛ تعداد پوسترهایی که قابلیت 
این را داشته باشند که به عنوان یک اثر هنری به آرشیوم راه پیدا کنند، کم بود. »فرزاد 
ادیبی« یکی دیگر از داوران بخش پوستر جشنواره چهلم تئاتر فجر، با اشاره به تنوع 
آثار شــرکت کننده در این رویداد به ایلنا می گوید: با توجه به سلایق متنوع طراحان 
گرافیک، هیات انتخاب سعی کردند تا این موضوع در آثار راه یافته به نمایشگاه نیز 
نمود پیدا کند. او با اشاره به تغییر کارکرد پوستر، خاطرنشان می کند: با توجه به این 
که امروزه جنبه اطلاع رسانی پوسترهای تئاتر کمتر شده است و مدیوم های دیگری 
در این عرصه وارد شده و به خدمت تئاتر درآمده اند، باید تغییری نیز در شیوع خلق 
پوسترهای تئاتر به وجود آید. مثلا دیگر امروزه ضرورتی وجود ندارد تا تمام اطلاعات 
نمایش ها روی پوستر درج شوند، چون بخشی از این اطلاعات را می توان در بروشور، 
صفحه شخصی اجرا و سایت گروه درج کرد. در پوسترهایی که در این دوره جشنواره 
شــرکت کرده بودند، کمتر به موضوع فوق توجه شــده بود و در بیشتر پوسترها، به 
دلیل کثرت اطلاعات درج شده، طراح نتوانسته بود ایده خود را به درستی اجرا کند، 
البته استثناهایی هم وجود داشت. همچنین در برخی از موارد اطلاعات درج شده در 
پوسترها ناخوانا بود. به گفته ادیبی؛ مهم ترین ویژگی پوستر این است که اطلاعات 
درج شده روی آن باید در نگاه نخست خوانده شود، اما متاسفانه در بسیاری از پوسترها 
با مشکل خوانده شدن روبرو بوده ایم؛ اگر قصد داریم که اثر هنری خلق کنیم بهتر است 
که در شاخه دیگری از هنر گرافیک کار کنیم. »امیر اسمی« نیز از هنرمندانی است که 
در چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر به بررسی پوستر تئاترها پرداخته؛ او درباره 
ویژگی پوسترهای این دوره می گوید: به دلیل شیوع بیماری کرونا؛ در این دوره تعداد 
اجراها و به تبع آن پوســترهای تئاتر کم بود و در این دوره جشــنواره این موضوع به 

خوبی مشهود است. با این همه آثار خوبی به این دوره جشنواره راه پیدا کردند.

غلبه تکنولوژی بر گرافیک از طراوت آثار کاسته است

ژانــر فیلــم ما جدید بــود و من هــم در ایران فیلــم اولی به 
حســاب می آیم و کســی شناختی نســبت به من نداشت. به 
همین دلیل دســت تنها ســاختن چنین فیلمی دشــوار بود. 
اگر قصد ســاختن فیلم آپارتمانی داشــتم، حمایت کردن از 
ســمت ارگانی، چندان اهمیت نداشــت؛ اما »لایه های دروغ« 
ویژگی هایی متفاوت داشــت. بنیاد ســینمایی فارابی به منِ 
فیلمســاز جدید شــانس دادند و همکاری خوبی شکل گرفت.
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